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Referat 
 

   
Møde i Grønt Råd 

Dato: 19. december 2024 
Tid:  18:00-20:00 
Sted: Mødelokale 1 Nyborg Rådhus 
 
 
Deltagere   
Anja Kongsdal – Næstformand for Klima- og Naturudvalget og Grønt Råd,  
Johanne Bastiansen – Sekretær for Grønt Råd 2024, Nyborg Kommune   
Lisa Pochinda - Sekretær for Grønt Råd 2025, Nyborg Kommune  
Rebecca Ringsing –Nyborg Kommune 
Benny Stougaard – Plant et Træ 
Kenneth Fahnøe – Danmarks Sportsfiskerforbund 
Nanna Bille – Danmarks Naturfredningsforening 
Karsten Mengel – Landsbysamarbejdet i Nyborg 
Flemming Kjærulf – Friluftsrådet 
Kurt Hansen - Danmarks Jægerforbund, Lokalafdelingen 
Susanne Mühring - Dansk Amatørfiskerforening 
 
Fraværende  
Per Jespersen - formand for Klima- og Naturudvalget og Grønt Råd 
Pernille Bech - leder for Klima, Plan og Natur i Nyborg Kommune 
Martin Søholm – Dansk Botanisk Forening  
Jakob Harrekilde – Naturstyrelsen 
Merethe Simonsen - Dansk Skovforening 
Søren Aagesen – Naturhistorisk Forening for Nyborg og Omegn 
Peter Pelle – Dansk Ornitologisk Forening 
Frank Egetoft - Østfyns Erhvervsråd 
Henrik Terp - Centrovice 
  

Klima, Plan og Natur 

 

5800 Torvet 1 

 

Betjen dig selv på: 

www.nyborg.dk 

 

20. januar 2025 

 

Sagsnr.:  

S25-21 Grønt Råd 2025 

 

Sagsbehandler: 

Pernille Bech 

 

Telefon: 63337927 

 

Send altid personfølsomme 

oplysninger via din digitale postkasse 

på borger.dk 
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1. Godkendelse af dagsorden  

Dagsorden blev godkendt 
 

2. Nyt fra Nyborg Kommune 
  
Odderpassager 
 
Odderpassager blev ikke prioriteret i budgetforliget for 2025.  
 
Administrationen kan arbejde for at rejse midler til implementering af 
tiltagene, men der er på nuværende tidspunkt ikke fundet en løsning.  
 
Rådet drøftede, hvordan odderpassager kan have forskellig udformning. 
Nogle steder kan der f.eks. nedlægges trædesten og lign., som ikke 
kræver så meget anlægsarbejde.  
 
Kystnært havmiljø (fiskebørnehaver) 
Det blev drøftet, hvor fiskebørnehaver kan placeres ift. sikkerhed, og 
hvordan konceptet kan bredes ud til borgerne.  
 
Sag til fremlæggelse i Klima- og Naturudvalget og informationsmateriale 
vedr. fiskebørnehaver vedlagt.  
  
Ny udviklingsafdeling til varetagelse af Grøn Trepart 
Grøn Trepart sættes som fast punkt på dagsordenen, således at Grønt 
Råd inddrages. 
 
Life Ring 
EU Projektet Life Ring udføres i samarbejde mellem 10 fynske 
kommuner, Miljøstyrelsen, Amphi Consult, Skovskolen, FGU Fyn, 
Naturama og Naturstyrelsen (partnerkredesen opdateret af referent). 
Projektet handler om at styrke naturen på Fyn og gøre den mere 
sammenhængende.  
 
I Nyborg Kommune er der to projektområder: Søer ved Tårup Strand og 
Klintholm og Østerø Sø.  
 
Ved Tårup Strand skal jord ekstensiveres, og der skal graves flere søer til 
gavn for klokkefrøbestanden i området.  
 
Ved Østerø Sø skal mere naturlig hydrologi genskabes. Projektet er sat i 
gang i september, og har en varighed på 8 år.   
 
Opfølgning på punkt 9 eventuelt, referat fra mødet d. 6. juni 2024 
 
Toiletter i Plantagen 
Kystdirektoratet er ansøgt for opførelse af shelter (Blå Støttepunkter), 
men direktoratet afviste ansøgningen.  
 
Der er toiletter ved Heldagsskolen, som ofte er tilgængelige.  
 
Shelterne anvendes ofte, og Grønt Råd anbefaler at ansøge 
Kystdirektoratet igen, idet direktoratet har fået en mere lempelig praksis. 
 
Bagsiden i Front 
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Administrationen er opmærksom på, at lysintensiteten er større, end 
hensigten. Det forventes, at problemerne vil blive løst primo januar 2025. 
 
Vandhul i Plantagen ved Lindholm Havnevej 
Gederne har været i plantagen, og der åbnet op for tilgroningen af 
brombær. Administrationen er tilfreds med resultatet af kratrydningen.  
 
Det nævnes, at vandhullet er ved at gro til af stivstænglet vegetation, som 
påvirker vandspejlet.  
 
Der kan evt. søges dispensation om at få vandhullet oprenset, men der 
skal være opmærksomhed på okker ifm. oprensningen. 
 
  

3. Status på miljø- og naturprojekter  
 
Status på Kullerup Sluse projekt 

Rambøll færdiggjorde forundersøgelsen sommer 2024. 
 
Den har vist nogle problemstillinger ved det for-undersøgte projekt 
ligesom, der er forhold i rapporten, som Administrationen vurderer, ikke er 
tilstrækkeligt belyst.  
 
Fordi det er en del af den politiske proces i kommunen, kan 
Administrationen ikke melde mere ud til interessenter, men det forventes, 
at der kan gives en mere dybdegående status i det nye år 
 
Administrationen afsøger derfor nye muligheder for at projektet kan 
komme videre. 
 
Administrationen beklager efterfølgende, at oplysningen om en politisk 
beslutning om, at Grønt Råd ikke måtte informeres om Kullerup Sluse 
projektet ikke var korrekt. Der var i stedet tale om en intern beslutning i 
Administrationen. 
 
Efterfølgende præcisering 
Kullerup Sluse er udpeget som en spærring i vandområdeplanerne 2015-
2021, og er omfattet af statens indsatsplaner. Det betyder, at Nyborg 
Kommune er forpligtet til at undersøge mulighederne for at skabe 
faunapassage, og hvis det er muligt, at etablere en faunapassage forbi 
Kullerup Sluse. 
 
Teknik- og Miljøudvalget besluttede på møde 11. oktober 2021, at 
igangsætte en forundersøgelse af vandløbsrestaurering for 
vandområdeplansprojektet ved Kullerup Sluse. 
 
Rambøll har 17. maj 2024 udarbejdet en forundersøgelse på vegne af 
Nyborg Kommune vedrørende ”VINDINGE Å - Vandløbsrestaurering og 
faunapassage ved Kullerup Sluse”. 
 
Administrationen har efterfølgende haft behov for en nærmere afklaring af 
de økonomiske konsekvenser og den videre proces i forhold til 
lovgrundlag, dispensation fra naturbeskyttelsesloven §3 m.v. før den 
politiske behandling. 
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Administrationen fremlagde en sag til politisk behandling i Teknik- og 
Miljøudvalget 3. februar 2025 vedrørende resultat af forundersøgelsen og 
forslag til den videre proces.  
 
Sagen er vedhæftet. For læsning af hele sagen inkl. bilag: 
https://dagsordener.nyborg.dk/vis?id=1a7e364d-c5bb-47fc-88cc-
b4afa9ee9a6f&punktid=66bcadcc-0efe-4318-84bc-aa6e35402e8e 
 
 
 

4. Emner til senere møder, herunder evt. fremtidige miljø- og 
naturprojekter 

  
Holckenhavn Fjord og Vindinge Å  
Bør være et fast punkt på dagsordenen. 
 
ADP Havneudvidelsen på Lindholm Havn  
Grønt Råd ønsker afklaring af hvilken indflydelse Grønt Råd kan få.  
 
Stenrevsprojekt  
Foreslås at være et punkt til næste møde i Grønt Råd, hvor det skal 
drøftes hvordan man eventuelt kan komme videre med projektet. Der 
oplyses, at man ved Helnæs har fået finansieret et stenrev gennem fonde 
og kommune.  
 
Fokus på vandområdeplaner og projekter 
Det blev påpeget, at der er mange vandløb, som kan forbedres ved 
frilægning. Der kan være fokus på hydrologi, hvor er vandet, og hvor skal 
det hen? Man kan se på områder, hvor pumper dræner vand 
uhensigtsmæssigt i forhold til natur og undersøge om de kan slukkes.  
 
Udstykningsområde ved Hjulby Sø, Nyborg Vest  
Faunapassage til Vindinge Ådal område. DN ønsker en større fredning af 
området langs Ladegårds Åen fra Ullerslev til Nyborg. I forbindelse med 
Nyborg Vest udstykningen gøres der opmærksom på, at implementering 
af stisystemer og lys kan skade naturen.  
  
Genbrug og håndtering af regnvand 
Anja Kongsdal orienterer om, at Byrådet 17/2-24, efter anbefaling fra 
Klima- og Naturudvalget på møde 04/12-24, har godkendt at frigive 1.746 
mio. kroner til styrkelse af datagrundlaget og koordinering omkring vand. 
 
Kystvandråd 
Det blev udtrykt, at Grønt Råd gerne vil arbejde aktivt for, at Nyborg 
Kommune opretter/bliver en del af et Kystvandråd. 
 
 
 
Kommuneplan 2025 
Flere emner kan løftes, bl.a. hensigtserklæringer om mindre lysforurening 
(fredning af mørket), større krav til vandhåndtering mm.   
 
 

5. Næste møde  
Planlægning af næste års datoer i marts, juni, september og december.  
 

https://dagsordener.nyborg.dk/vis?id=1a7e364d-c5bb-47fc-88cc-b4afa9ee9a6f&punktid=66bcadcc-0efe-4318-84bc-aa6e35402e8e
https://dagsordener.nyborg.dk/vis?id=1a7e364d-c5bb-47fc-88cc-b4afa9ee9a6f&punktid=66bcadcc-0efe-4318-84bc-aa6e35402e8e
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Administrationen sender mail ud i januar måned vedrørende forslag til 
mødedatoer – herunder om møderne kan udvides fra med en time fra kl. 
18:00 - 20:00 til kl17:00 - 20:00, hvor tidsrummet 17:00 -18:00 bruges på 
at tage ud til nærliggende projekter/naturområder og tidsrummet 18:00 -
20:00 bruges på at holde møde på rådhuset eller anden lokation 
 
Udflugter 

• Middelfart: Marine nationalpark Lillebælt (efter sommerperioden). 
• Nordenhuse – vådområde projekt  
• Grønnehave 

 
 

6. Eventuelt 

Friluftsrådets repræsentant oplyste at have fulgt opfordringen i 
indkaldelsen til at indsende supplerende punkter til dagsorden. Disse var 
ikke optaget i dagsorden eller kommenteret. Friluftsrådes repræsentant 
fandt dette utilfredsstillende specielt i lyset af den tynde dagsorden, som 
blev yderligere udvandet, når mødets hovedpunkt udgik. Den fungerende 
formand oplyste at hun ikke var blevet gjort bekendt med Friluftsrådets 
forslag”  

 
De blev endvidere fremført/drøftet: 

• Der drøftes havneudvidelsen og mulighed for rørlagt vandføring til 
sikring af indstrømning i Nyborg Havn. 

• Der ønskes mere inddragelse, orden, og at der tages bedre højde 
for ønsker og forslag forud for møderne 

• Det ønskes specificeret ud fra gennemgang af Grønt Råds 
kommissorium, hvordan Grønt Råd skal og kan inddrages. Her blev 
der udtrykt en fælles opfattelse af, at mange 
informationer/oplysninger gives på bagkant af politiske beslutninger 
og administrativt procesarbejde.  
 
Grønt Råd ønsker at bidrage mere, have indflydelse og være 
tættere på processerne. I forlængelse heraf blev det aftalt, at der 
skal tages et punkt med til Klima- og Naturudvalget vedrørende 
Grønt Råd – herunder hvordan spilrummet bliver gjort tydeligere, så 
Grønt Råd aktiveres bedre.   

 
 


